

Ref/108/23

Date: 3 /03/2023

تهدي الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف أطيب تحياتها إلى مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ الاجراءات الخاصة، وبالإشارة الى رسالته المؤرخة في 2023/02/07، تتشرف بإرسال مساهمات جمهورية العراق الخاصة باستبيان المقرر الخاص المعني بحالات الاعدام خارج نطاق القضاء او اجراءات موجزة او تعسفية بشأن "ممارسات التحقيق والتوثيق والوقاية من الوفاة اثناء الحجز في سياق العدالة الجنائية".

تغتنم الممثلة الدائمة لجمهورية العراق لدى مكتب الأمم المتحدة والمنظمات الدولية الأخرى في جنيف هذه المناسبة لتعرب لمكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان/ الاجراءات الخاصة عن فائق التقدير والاحترام.

جنيف: 03 آذار 2023



مكتب المفوض السامي لحقوق الإنسان - الاجراءات الخاصة - جنيف





Ref/١٥٨/23

Date: 3 /03/2023

(Courtesy translation)

The Permanent Mission of the Republic of Iraq to the United Nations Office and other International Organizations in Geneva presents its compliments to the Office of the High Commissioner for Human Rights, Special Procedure Branch, and with reference to its letter dated 07 February 2022, has the honour to attach herewith the contribution of the Government of the Republic of Iraq regarding the questionnaire of the Special Rapporteur on extrajudicial, summary, or arbitrary executions on “practices for the investigation, documentation and prevention of death in custody in the criminal justice context”.

The Permanent Mission of the Republic of Iraq avails itself of this opportunity to renew to the Office of High Commissioner for Human Rights, Special Procedure Branch, the assurances of its highest consideration.

Geneva, 3rd March 2023

**Office of the United Nations High Commissioner for Human Rights -
Special Procedure Branch - Geneva**





Contribution of the Iraqi government regarding the questionnaire of the Special Rapporteur on extrajudicial, summary, or arbitrary executions

1. The Human Rights Directorate, through its Monitoring Department and field visits submit periodic reports showing the number of deaths, causes of death and the geographical division of deaths based on the reports submitted by the correctional divisions of the Iraqi Reform Directorate.
2. The Iraqi Prisoners Reform Law specifies the legal provisions that are in force when cases of death occur.
 - Article (8-First-Second) clarified that the inmate is not received until the issuance of a medical report issued by a specialized medical agency in which the health, physical and psychological condition of the inmate is determined.
 - Articles (11-16) of chapter Five, entitled Health Care for inmates, set out all the points related to health care for inmates and from all aspects to ensure a good health condition for inmates.
 - The Correction Department is obligated to notify the inmate's family of cases of injury, illness, or death that the inmate is exposed to in accordance with article (57) of the law.
3. The concerned authorities in the Correction Department are committed to conducting an administrative investigation through three persons in the investigative report specifying the details of the death and the procedures followed by the competent authorities. The investigation report is accompanied by a forensic report that explains the causes of death and whether they were natural or not, in addition to sending the papers to the concerned police station to complete the judicial investigation procedures and the competent judge's endorsement of them, with the presentation that the investigation procedures are not completed except after determining the causes of death by the forensic doctor and submit the administrative investigation priorities to the responsible authorities in the correction department for the purpose of approving to send it to the competent police station to complete the judicial investigation and presenting it to the competent judge to issue a decision regarding it.
4. When enacting the current prison reform law, Iraq relied on several internationally approved principles regarding prison inmates, the investigation of death events, and any procedures and work rules stipulated by international principles regarding correctional services.



مساهمات جمهورية العراق بشأن استبيان المقرر الخاص المعني بحالات الاعدام خارج نطاق القضاء
او اجراءات موجزة او تعسفية

- 1- تقوم دائرة حقوق الإنسان من خلال قسم الرصد لديها ومن خلال الزيارات الميدانية بتقديم تقارير دورية تبين فيها أعداد الوفيات وأسباب الوفاة والتقسيم الجغرافي للوفيات بناءً على التقارير المقدمة من قبل الأقسام الإصلاحية التابعة لدائرة الإصلاح العراقي.
- 2- حدد قانون إصلاح النزلاء العراقي الأحكام القانونية المعمول بها عند حدوث حالات الوفاة:
 - حيث أوضحت المادة (8) - أولاً - ثانياً) بأنه لا يتم استلام النزيل الا بعد صدور تقرير طبي من جهة طبية مختصة يحدد فيها حالة النزيل الصحية والبدنية والنفسية.
 - وضعت المواد (11 - 16) الفصل الخامس تحت عنوان الرعاية الصحية للنزلاء جميع النقاط الخاصة بالرعاية الصحية للنزلاء ومن كافة الجوانب لتأمين وضع صحي جيد للنزلاء.
 - تلتزم دائرة الإصلاح بإخطار ذوي النزيل عن حالات الإصابة أو المرض أو الوفاة التي يتعرض لها النزيل وفقاً للمادة (57) من القانون.
- 3- تلتزم الجهات المعنية في دائرة الإصلاح بإجراء تحقيق إداري من خلال من ثلاث أشخاص تحدد في المحضر التحقيقي تحدد فيه تفاصيل الوفاة والإجراءات المتبعة من الجهات المختصة ويرفق مع التحقيق تقرير الطب الشرعي الذي يوضح أسباب الوفاة وفيما إذا كانت طبيعية من عدمه فضلاً عن ذلك ترسل الأوراق إلى مركز الشرطة المختص لإكمال إجراءات التحقيق القضائي ومصادقة القاضي المختص عليها، مع العرض بان إجراءات التحقيق لا تتم إلا بعد تحديد أسباب الوفاة من قبل الطبيب الشرعي وتقديم أوليات التحقيق الإداري إلى الجهات المسؤولة في دائرة الإصلاح لغرض الموافقة على إرسالها إلى مركز الشرطة المختص لإكمال التحقيق القضائي وعرضها على القاضي المختص لإصدار القرار بشأنها.
- 4- أعتمد العراق عند تشريع قانون إصلاح النزلاء الحالي على العديد من المبادئ والنصوص المعتمدة دولياً فيما يتعلق بالنزلاء في السجون والتحقيق في أحداث الوفاة وأية إجراءات وقواعد عمل تنص عليها المبادئ الدولية بخصوص دوائر الإصلاح.

